



Council of the
European Union

126858/EU XXV. GP
Eingelangt am 14/12/16

Brussels, 14 December 2016
(OR. fr, en)

15564/16

UD 273

NOTE

From:	General Secretariat of the Council
On:	14 December 2016
To:	Working Party on Customs Union
Subject:	Report on Strategic Issues in the Area of Customs - Speech by the Commission

Delegations will find in the Annex the speech delivered by the Commission at the ECOFIN Council on 6 December 2016, following the presentation by the Presidency of the above Report.

ECOFIN Council

Brussels, 6 December 2016

**Report on Strategic Issues in the Area of Customs
Presentation by the Presidency**

SPEAKING NOTE

- Je félicite la présidence slovaque de l'initiative d'avoir un débat de haut niveau sur l'Union douanière. C'est le moment approprié étant donné plusieurs développements stratégiques importants dans le domaine des douanes. La Commission estime que le rôle et les actions de la douane peuvent bénéficier d'un nouvel élan et que d'autres domaines d'action pourraient aussi en tirer des avantages.
- L'union douanière constitue l'un des éléments fondamentaux de l'Union européenne, soutenant et protégeant le marché unique et assurant l'application efficace de notre politique commerciale.
- Actuellement, le rôle que les douanes jouent en assurant la sûreté et la sécurité de l'Union européenne gagne en importance dans le droit fil des conclusions du programme en matière de sécurité. Toutefois, l'objectif de soutenir la compétitivité de l'Union européenne et de faciliter le commerce légitime est tout aussi important dans le domaine des douanes, en particulier en ces temps de croissance économique fragile. Le nouveau Code des Douanes de l'Union, qui est actuellement mis en œuvre, met l'accent sur les notions de simplicité, de service et de rapidité.

- Je veux revenir sur le rôle de protection, qui me paraît essentiel. Les douanes contribuent de manière importante à la lutte en cours contre le terrorisme et le financement du terrorisme. La Commission reconnaît la nécessité de disposer d'instruments juridiques plus ciblés dans ce domaine, comme prévu dans le cadre du renforcement du paquet anti-blanchiment de capitaux. Elle souhaite ainsi élargir le champ d'application de la réglementation existante en matière de contrôle des mouvements d'argent liquide et la lutte contre le commerce illicite de biens culturels. Des efforts considérables sont également déployés pour assurer une mise en œuvre rapide et efficace de la stratégie et du plan d'action de l'Union européenne en matière de gestion des risques.
- La stratégie informatique des douanes représente un autre élément crucial qui met l'accent sur la nécessité de mettre en œuvre entièrement le Code des Douanes de l'Union au plus vite.
- Les services douaniers ont besoin d'optimiser l'utilisation des équipements douaniers et d'obtenir des instruments modernes de contrôle douanier. La Commission est en train d'évaluer les options envisageables dans le cadre de la préparation de la nouvelle génération de programmes au titre du prochain cadre financier pluriannuel.
- Enfin, je tiens à vous informer de l'intention de la Commission de présenter la communication sur le développement de l'union douanière et de sa gouvernance au Conseil et au Parlement avant la fin de l'année. Elle permettra de répondre aux questions que j'ai précédemment mentionnées, mais s'efforcera également de définir un cadre général de gouvernance pour fournir les avantages de l'union douanière de manière efficace et en coopération avec toutes les parties prenantes concernées.

Courtesy Translation

I congratulate the Slovak Presidency for the initiative to have a high-level debate on the Customs Union. This is the appropriate time, given several important strategic developments in the field of Customs. The Commission believes that the role and actions of Customs can benefit from a new impetus and that other areas of action could also benefit.

The Customs Union is one of the fundamental elements of the European Union, supporting and protecting the single market, and ensuring the effective application of our trade policy.

The role of Customs in ensuring the safety and security of the European Union is becoming more important, in line with the conclusions of the programme in the field of security. However, the objective of supporting the competitiveness of the European Union and of facilitating legitimate trade is equally important in the area of customs, especially in these times of fragile economic growth. The new Union Customs Code, which is currently being implemented, focuses on the notions of simplicity, service and speed.

I want to come back to the role of protection, which seems to me to be essential. Customs is an important contributor to the ongoing fight against terrorism and the financing of terrorism. The Commission recognizes the need for more targeted legal instruments in this area, as envisaged in the framework of the strengthening of the anti-money laundering package. It thus wishes to extend the scope of the existing rules on the control of the movement of cash and the fight against the illicit trade in cultural goods. Considerable efforts are also being made to ensure rapid and effective implementation of the EU strategy and action plan on risk management.

The Customs IT Strategy is another crucial element that emphasizes the need to fully implement the Union Customs Code as soon as possible.

Customs services need to optimize the use of customs equipment and to obtain modern customs control instruments. The Commission is currently evaluating options for preparing the next generation of programs under the next Multiannual Financial Framework.

Finally, I would like to inform you of the Commission's intention to present the Communication on the development of the Customs Union and its governance to the Council and to the Parliament before the end of the year. It will address the issues I mentioned above but will also seek to define a general governance framework to deliver the benefits of the Customs Union effectively and in cooperation with all relevant stakeholders.
